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Poklady z mimoňského zámku 
(ohlédnutí za výstavou)
5. část: Mapa Vídně z roku 1783
Mapa Vídně z roku 1783 s legendou - udáním pamětihodností 
- budov a kostelů tehdejší metropole habsburské monarchie, 
není jedinou mapou, která se ze sbírky zámku v Mimoni do-
chovala do dnešních dnů. V depozitáři areálu doksanského 
kláštera je uložena další, ještě starší mapa - tentokrát slezské 
Wroclawi - Vratislavi, z roku 1752. 
Mapové sbírky byly u nás v minulosti běžnou součástí šlechtic-
kých knihoven. Ostatně jejich majitelé působili v diplomatic-
kých a vojenských službách rakouské monarchie v evropských 
i vzdálenějších zemích. Studium map sloužilo k výchově mla-
dých šlechticů, neobešli se bez nich diplomaté ani vojáci. Pat-
řili k nim také někdejší obyvatelé mimoňského zámku.
Adam František Hartig (1729-1783) zastával funkce velvy-
slance Českého království u říšského sněmu a císařského vel-
vyslance v říšských krajích. Pobýval tak v Řezně, Mnichově 
i Mohuči. Do jeho rodinné knihovní sbírky, vedle filosofické, 
pedagogické, právnické literatury a kromě map, patřily dobové 
časopisy a noviny, vydávané v různých místech Evropy. Své-
ho syna Fratiška de Paula Hartiga (1758-1797) podporoval při 
studiu práv a vzal jej roku 1775 s sebou na korunovaci nešťast-
ného, později popraveného francouzského krále Ludvíka XVI. 
do Remeše. Potomek hraběte později působil jako císařský 
velvyslanec v saských Drážďanech.
Diplomatické poslání ve službách vídeňského dvora předpo-
kládalo kromě příslušného vzdělání také široký kulturní roz-
hled. Ten oba Hartigové měli. Zázemí nacházeli ve své rozsáh-
lé kníhovní sbírce.
Mapa Vídně byla vytištěna v roce úmrtí Adama Františka 
Hartiga. Vytvořil ji Maxmilián Grimm a jeho mědirytina byla 
později jako litografie vytištěna ve slavném vídeňském nakla-
datelství  - vydavatelství Artaria (např. v roce 1786 a v roce 
1797. Zmodernizovanou verzi vydal v Artarii roku 1901 Louis 
Reiner).

Květa Křížová

 Foto: Mapa Vídně z roku 1783 (dnes uložena na zámku 
Zákupy)

Vycházka 18. 6. 2016
Poprvé v tomto roce jsme zorganizovali vycházku do zanik-
lých vesnic. V předešlých letech to byla v červnovém měsíci již 
vycházka třetí nebo čtvrtá. Letos nám vycházky nevycházely, 
stále nám do toho přicházely jiné akce, soukromé, pracovní, 
a tak teď, protože jsem se již styděl, naplánoval jsem vycházku 
do zaniklých vesnic - Olšiny, Kostřice a Křídy.
Sraz byl v 10 hodin v muzeu vystěhovalectví v Náhlově, kde 
jsme si dali ranní pravou brazilskou kávu. Sešel se právě ten 
správný počet zájemců (25-30), kdy bylo možné, aby výklad 
vyslechli všichni.  Jako vždy, návštěvníci přinesli něco slad-
kého ke kávě, tak jsme na výlet byli posilněni. Nejprve jsme 
navštívili Olšinu. Auta jsme nechali na parkovišti před oborou 
a Olšinu jsme prošli celou. Od za války bývalého tábora dívek 
BDM až na konec vsi, za mlékárnu. Pochopitelně dříve stojí-
cí. Poté jsme se přesunuli na Kostřici, kde z doby života v této 
osadě zbyl jen polorozpadlý ovčín. Podle fotografií a pamětí ro-
dáků, kterých se tentokrát sešlo kolem 6, jsme odhadovali, kde 
stál dům ovčáka pana Bakeše a ostatních. Při odjezdu z Kostřice 
nám byl odměnou pohled, kdy vlevo byl k vidění Bezděz, před 
námi Ralsko a vpravo Ještěd. Máme tu krásné okolí.
Poslední zastávkou byla zaniklá ves Křída, která je na cestě 
zpět do Náhlova. V Náhlově jsme ještě poseděli, dali si opět 
dobrou brazilskou kávu, dojedli dobroty a ještě „ladili“ organi-
zaci srpnových oslav Horních (rozuměj zaniklých) vsí.
Byla to hezká, vydařená vycházka s příjemnými lidmi. Man-
želé Havlíkovi s vnukem cestu absolvovali na kolech, za což 
jim patří obdiv všech, kteří se vezli auty. Brzy budeme muset 
naplánovat vycházku další.   

 
 

Foto Václav Zýval
Za Spolek historie Mimoňska Jaroslav Dvořák    

www.historiemimone.cz
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Zakončení semestru univerzity  
třetího věku 
Tak jsme zdárně zakončili další semestr univerzity třetího věku 
na téma „České baroko“.  Na závěrečný seminář jsme se všichni 
těšili a 7. 6. 2016 jsme odjeli do malebného městečka v Podkr-
konoší, do Vrchlabí, kde nám byl předán certifikát o úspěšném 
ukončení studia. K předání došlo v kulturním domě Střelnice, 
kde Miloš Forman v roce 1967 natočil film „Hoří, má panenko“. 
Sešlo se tam s námi ještě asi 10 dalších středisek VU3V z růz-
ných koutů republiky. Po předání jsme si v doprovodu míst-
ních studentů univerzity třetího věku prohlédli město, navštívili 
jsme augustiniánský klášter, v němž sídlí Krkonošské muzeum, 
v jehož přízemí a sklepních prostorách je umístěna audiovizu-
ální ekologická expozice „Kámen a život“. Další zastávkou byl 
klášterní kostel, ve kterém se nachází sedm portálových oltářů 
a cenné varhany z roku 1895. Procházkou zámeckým parkem 
jsme se vrátili zpět do zahrady kulturního domu, kde byl pro 
všechny účastníky univerzity třetího věku přichystán zajímavý 
kulturní program a v podvečerních hodinách jsme se vrátili zpět 
do Mimoně. Všem se nám výlet velice líbil a už těšíme na říjen, 
kdy nám začíná další semestr, tentokrát s tématem genealogie.
 Zdena Fuksová, studentka VU3V

Výlet do Prahy
Dne 16.6.2016 jsme s 15 dětmi místních škol ve věku 13 až 
15 let navštívili Prahu. Dopravu jsme měli zajištěnu od SK 
Osečná, odjížděli jsme v 7,00 z Mimoně. Dětem jsme v auto-
buse dali na výběr, zda se chtějí dopoledne projít historickou 
Prahou, či chtějí navštívit Muzeum voskových figurín. Děti 
překvapily, zvolily procházku historickou Prahou. Autobus nás 
vysadil na Černém Mostě a metrem jsme cestovali do centra – 
i to byl pro některé děti zážitek.
Navštívili jsme Staroměstské náměstí a využili prohlídky věže 
na radnici. Výhled všechny děti ohromil. Přes Karlův most 
jsme procházkou došli na Pražský hrad, kde se právě konala 
slavnostní přísaha nových policistů a tak děti byly obohaceny 
o tento zážitek. Dětem jsme na Hradě dali rozchod a po něm 
jsme se opět metrem vydali zpět na Černý Most, kde na nás 
čekal autobus, který nás dopravil do Barrandovských ateliérů, 
kde jsme od 13 hodin měli rezervovanou prohlídku. Ta byla 
fantastická. Byl nám poskytnut výklad o historii ateliérů, mohli 
jsme vidět kostýmy z filmových pohádek a hitů, navštívili jsme 
ateliéry, kde natáčí i zahraniční produkce, prošli jsme fundu-
sem, kde se děti mohly pokochat sbírkami kostýmů a nakonec 
si mohly vyzkoušet i klobouky.
Děti jsme, unavené, v pořádku předali rodičům po 17. hodině. 
Tento výlet považujeme za další moc povedený.

 Bc. Kateřina Kapičková
Vedoucí oddělení rodiny a sociálních záležitostí
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Úspěchy studentů gymnázia v literárních soutěžích
Evropa ve škole
Dne 27. 5. proběhlo na KÚ v Liberci vyhlášení výsledků kraj-
ského kola soutěže Evropa ve škole. Soutěž má výtvarnou 
a literární část, zúčastnili jsme se té literární, kterou hodnotili 
věhlasní umělci – básnířka Milena Hercíková a básník a eseji-
sta Stanislav Kubín. Do krajského kola postoupili žáci primy 
Kateřina Suchá a Daniel Krejčík. Katka obsadila 3. místo a její 
práce „Setkání s Karlem IV.“ postoupila do celostátního kola. 
Dan napsal tři básně věnované významu Karla IV. a patří mu 
čestné uznání. 

Máchovské klání
V rámci jedenáctého ročníku projektu „Mácha a my” pořáda-
lo Městské středisko Doksy ve spolupráci se Základní školou 
Karla Hynka Máchy v Doksech vědomostní zábavnou lite-
rární soutěž pro žáky 8. a 9. tříd nazvanou „Máchovské klá-
ní”. Protože si v letošním roce připomínáme 180 let od úmrtí  
K. H. Máchy a 1. vydání Máje, byla soutěž zaměřena přede-

vším na život, dílo (zejména básnickou skladbu Máj) a dobu, 
v níž autor žil, a také na jeho vztah k našemu kraji. 
Klání proběhlo 7. června na zahradě Památníku K. H. Má-
chy v Doksech za přítomnosti samotného básníka a jeho pří-
tele Eduarda Hindla. Utkalo se zde pět pětičlenných družstev 
z několika škol našeho okresu. Byl to napínavý boj, v němž se 
ukázalo, že toho žáci nastudovali opravdu hodně. Naši školu 
reprezentovali kvartáni ve složení Kristýna Zlatníčková, Eliška 
Stuchlá, David Drahota, Natálie Šmídová a Romana Tsherven-
ková. Soutěž v podobném složení absolvovali již v minulém 
školním roce, kdy obsadili 1. místo. Své vítězství letos obhájili 
a zasloužili si krásnou sladkou odměnu.
Děkujeme všem výše uvedeným žákům za výbornou reprezen-
taci školy.

                            Mgr. Marie Grigerová, Gymnázium Mimoň

U dobrovolných hasičů se nám líbilo
Dne 9. června jsme byli se čtvrťáky na exkurzi u dobrovolných 
hasičů. Bravurně nám předvedli a seznámili s jejich nelehkou 
prací, když jsou povoláni k zásahu. Děti si mohly mnohé vy-
zkoušet a ukázkou byly nadšené. Dětskou základnu mají dob-
rovolní hasiči opravdu velkou a pochlubili se nám velkými 
úspěchy dětských hasičských závodů. Své dobrovolné „práci“ 
se věnují více jak na plný úvazek při svém zaměstnání a o všem 

vyprávějí velice nadšeně a fundovaně.
Za jejich poutavou ukázku všeho, co čtvrťáky i nás s kolegyní 
velmi bavilo a zajímalo, zasluhují manželé Zítkovi a pan Ši-
můnek velké díky a budeme se těšit zase někdy na shledanou!

Ivana Kučírková a Jana Beranová
 ZŠ a MŠ Pod Ralskem Mimoň         
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Pokračování na další straně...

ZŠ pod Ralskem a stav budovy prvního stupně a školní družiny. Pohled rodiče.
Jsem rád za 5. zasedání Zastupitelstva města Mimoň, které se 
konalo 19. května 2016. Na tomto zasedání zveřejnila zastupi-
telka města Mimoň paní Mgr. Šárka Krousová zprávu z kon-
troly státní hygieny. Tato zpráva upozorňuje na přetrvávající 
dlouhodobě (asi 10 let) nevyhovující stav objektu prvního 
stupně a družiny ZŠ pod Ralskem.
Jako rodič prvňáčka, který tuto budovu navštěvuje, jsem byl 
s tímto stavem od začátku (1. září 2015) nespokojen a snažil 
jsem se zjistit, proč je budova ve stavu, v jakém je.
Hlavním bodem mého zájmu se stala družina, ve které tráví 
syn poměrně hodně času. Její vybavení bylo tristní stejně jako 
stav místností. Napadlo mě, že se pokusím zjistit, k čemu se 
používají peníze, které musím zaplatit za to, že syn může dru-
žinu navštěvovat. Jde o 150,- Kč měsíčně. Selským rozumem 
jsem si je spočítal:  95 dětí x 150,- x 10 měsíců školního roku = 
142.500,- Kč / rok). Po zjištění výše této částky jsem považoval 
za absurdní, v jakém stavu se školní družina nachází. Na inter-
netu jsem se dozvěděl, že na každé škole existuje školská rada, 
která se skládá ze zákonných zástupců dětí, které školu navště-
vují, učitelů a zástupců zřizovatele školy, tedy města Mimoň. 
V našem případě je to poměr 2+2+2. Ze stránek školy jsem 
se po dlouhém hledání dozvěděl, že předsedou školské rady 
je pan René Nesvadba. Na schůzce s panem Nesvadbou jsme 
probrali stav na ZŠ a mé připomínky. Pan Nesvadba mi přislí-
bil, že se zeptá na stav školní družiny a objektu prvního stupně:

Dobrý den,
navazuji na naší včerejší schůzku 15. září 2015 a zasílám Vám 
body naší diskuze, které by mne zajímaly:
1) Kam jde 150,- za družinu (v současné době zapsáno do dru-
žiny 108 dětí (108x150=16.200,-  měsíčně a za školní rok x10 
=162.000,-). 
* Na nástěnce v družině visí žádost o dodání sirupu na pití 
a papírových kapesníků do družiny – proč se to nedá uhradit 
z vybrané částky + případné vybavení nebo další věci?
* Kapacita družiny navýšena na 95 od 1.1.2014, nevím, do kdy 
navýšení platí. V současné době je ve ŠD 108 dětí – bylo by 
vhodné rozšířit ŠD o další prostor.
2) Seznam + cena zakoupených hraček + didaktických pomů-
cek za posledních 5let dle výročních zpráv školy se hračky ka-
ždý rok obnovují a doplňují
3) Mimoškolní aktivity - kolik prostředků dostala škola od měs-
ta. Kolik škola utratila, jak je utratila, kdo rozhoduje o tom, 
kolik a za co se peníze utratí?
4) Nábytek ve školní družině – na žádost vedení školy (ředite-
le?) učitelky sepsaly seznam dovybavení družiny (skříně, polič-
ky atd.) podle katalogu (dodaného školou). U této skutečnosti 
celá věc skončila, respektive ve ŠD dostali nový koberec a dva 
gauče (cenu nevím, ale nedostali ani 1/5 ze seznamu).
5) Tristní stav prostor – kdy se konečně něco bude dít? (WC, 
šatny, prostory družiny, prostory pro učitele (pseudo sborov-
na), dle mého soudu nevyhovují hygienickým normám viz: zá-
kon číslo 258/2000  O veřejném zdraví, vyhláška č. 410/2005 
a 343/2009.
6) Možnost vytvoření 1-2 pracovních pozic „správce sportov-
ního areálu“ přes dotační program úřadu práce = možnost 
využívat areál o víkendu.
http://www.gymi.cz/informace-o-skole/skolska-rada

Výsledkem mého dotazu k nakládání se 150,- Kč/měsíčně 
za družinu bylo, že pan ředitel svolal schůzku rodičů dětí na-

vštěvujících družinu, dne 3. 11. 2015, kde odpovídal na do-
tazy k problematice školy a družiny. Zde jsem se dozvěděl, 
že poplatkem se uhradí náklady na energie družiny. S tím 
jsem se nemohl ztotožnit. Na moji argumentaci, že náklady 
142.500,- za čtyři místnosti o ploše přibližně dvou bytů 3+1 
jsou nereálné (v porovnání s náklady na teplo a teplou vodu 
a společné osvětlení v domě s 16 bytovými jednotkami 3+1, 
které činí 400.000,- /rok) se pan ředitel vyjádřil, že budova je 
ve špatném stavu a spotřebuje energie za 142.500,-, které jim 
fakturuje město. Po mém dotazu, zda je možné nahlédnout do
faktury, mě odkázal přímo na město.
Dalším bodem byla výše příspěvku města na mimoškolní ak-
tivity, který činí 280.000,-/rok. Z těchto peněz nemá družina 
nic. Pan ředitel přiznal, že většinu peněz spotřebuje oddíl flor-
balu a zbylou část atletický kroužek, na další aktivity peníze 
nezbývají. Po dotazu, proč nezažádá o vyšší příspěvek, nám 
sdělil, že by ho neutratil. Tomuto argumentu jsem se jen za-
smál. Proti florbalu a atletice nic nemám. Jsem rád za každou 
aktivitu pro děti, ale je-li o peníze větší zájem z více stran, ne-
mělo by se vyhovět všem? Neměla by družina dostat alespoň 
těch 142.500,- Kč, které platíme jako rodiče za to, že naše děti 
můžou chodit do družiny?
Po schůzce s ředitelem školy jsem se obrátil na zastupitele 
města pana ing. Pavla Ráčka s dotazem na energie a peníze, 
které škola vybere za družinu. Pan Ráček prohnal můj dotaz 
aparátem města, ten přiměl pana ředitele Jirůtku k písemné
odpovědi:

V Mimoni dne 24.11.2015
Vážený pane Tomášku,
k Vašim dotazům Vám sděluji následující:
1) Školská rada danou věc projednala, byly jí zodpovězeny do-
tazy a vzala na vědomí, že se uskuteční schůzka se zákonnými 
zástupci dětí ze ŠD.
2) Poplatky za školské služby ŠD jsou dány vyhláškou o zá-
jmovém vzdělávání. Její výši stanoví ředitel školy. Na naší ško-
le jsou již 10 let ve stejné výši, i když dochází k nárůstu cen. 
Jedná se o poplatky spojené s výdaji, které souvisí s provozem 
zájmového vzdělávání, konkrétně tedy o výdaje na energii, 
opravy, revize, materiál apod. Není pravdou, že veškeré ná-
klady na energie hradí město. Město nám schválí výši rozpočtu 
a závazné ukazatele. Do rozpočtu jsou však započítány i pří-
jmy z vybraného školného. Vzhledem k tomu, že máme budo-
vu Luční 530 ve výpůjčce od města, hradíme měsíční zálohy 
na teplo a vodu a jednou ročně dochází k vyúčtování. Za loň-
ský rok byly náklady za teplo na budově Luční 530 400 tis., 
vodu 33 tis. a elektrickou energii 51 tis. To činí dohromady 484 
tis. Pokud vezmeme v potaz, že školní družina zabírá více než 
1/3 budovy, neboť je umístěna nejen v prostorách ve 2. patře, 
ale také v přízemní pravé budově, tak činí náklady na energie 
cca 161 tis. ročně. Samozřejmě je potřeba brát v úvahu stá-
ří budovy a počítat s náklady na opravy, protože tato budova 
je v opravdu tragickém stavu a neustále do ní zatéká. Musí 
se opravovat střecha, škrábat stěny, natírat, provádět revize 
apod. Jsou to samozřejmě náklady na celou budovu, ale čás-
tečně se musí započítat i do ŠD.
3) Co se týká hraček a vybavení ŠD, je každoročně dokupováno 
dle potřeby družiny a na základě jejich požadavků. Co se týká 
nábytku, to se opravdu kromě stolků a židliček nevyměňuje, 
neboť je toto součástí zpracovaného projektu na rekonstrukci 
celé budovy a bylo by proto neefektivní ho nakupovat. V loň-
ském roce byly kromě hraček a výtvarných potřeb koupeny po-
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hovky pro děti a nové piano do tzv. malé družiny v pravé části 
budovy. V roce 2014 byly nakoupeny hračky a pomůcky za 32 
tis. Samozřejmě jsou dětem také poskytovány výtvarné pomůc-
ky, ty jsou však nakupovány společně pro 1. stupeň a školní 
družinu, nelze je tedy přesně vyčíslit. V letošním roce již byly 
nakoupeny hračky a pomůcky za 45 tis., což není konečná část-
ka. Dětem budou také koupeny balíčky na Mikuláše.
4) Není problém uhradit dětem návštěvu výstavy, umělecké vy-
stoupení apod. Je však dosti obtížné toto uskutečnit s takovým 
množstvím dětí. Pokud se školní družina bude takovéto akce 
účastnit, škola to samozřejmě proplatí.
5) Co se týká využití prostor školy, je nutné, aby tyto školní 
družina využívala. Myslíme si, že podporovat jejich sportovní 
a pohybovou aktivitu v tělocvičně nebo na venkovním sporto-
višti je velmi důležité a nevidíme v tom problém, naopak velký 
přínos. Dále využívají prostory učebny výtvarné výchovy, kde 
mají k dispozici též hračky a pomůcky.
6) Výše peněz na mimoškolní aktivity nikterak nesouvisí se 
školní družinou. V případě jakékoliv potřeby a při splnění pod-
mínek daných městem jsou prostředky poskytnuty.
7) Školská rada rozhoduje pouze ve věcech, které jí ukládá 
zákon a jak jsme již výše zmínili, výše čerpání na jednotlivé 
účely v oblasti mimoškolních aktivit jsou dány městem a tím se 
musíme řídit. Jedná se například o procentuální podíl na do-
pravu, na vstupné, na odměny pro děti, materiál na pořádané 
akce atd.
8) Prostředky na mimoškolní aktivity jsou využívány na úhra-
du dopravy na soutěže, olympiády, turnaje. Vzhledem k tomu, 
že náš florbalový kroužek hraje krajskou soutěž, největší podíl 
na dopravě nese. Není to ale pouze florbal. Na závody vyjíždí 
také atletický kroužek, dále žáci na kopanou, vybíjenou, děje-
pisnou olympiádu apod. Dále jsou nakupovány ceny na soutěže 
a akce pořádané školou, kde se účastní všechny děti (sportovní 
den), materiál na přípravu soutěží (sportovní kroužek, výtvarný 
kroužek). Hradíme z těchto prostředků také plat správce areá-

lu. Na venkovním sportovišti se pořídil další posilovací prvek 
pro menší děti. V neposlední řadě jsou navštěvovány výstavy 
a jiné akce pořádané městem (např. výstava stavebnice Mer-
kur, IQ park v DK Ralsko). Myslím si, že naše škola nabízí do-
statečné množství mimoškolních aktivit pro 1.stupeň (atletika, 
taneční, aerobik, florbal), ale v případě zájmu ze strany rodičů 
o rozšíření a případné vedení dalšího kroužku, budeme velice 
rádi. I na tento kroužek bychom poskytli finanční prostředky, 
případně požádali město o navýšení.

S pozdravem a přáním pěkného dne
Mgr. Jaroslav Jirůtka, ředitel školy

Po těchto debatách se stav ve školní družině co se vybavení 
týká, alespoň o něco zlepšil. Byly nakoupeny hračky a přislí-
beny peníze na mimoškolní aktivitu (divadlo atd.). Stále ale 
nechápu, když město jako správce a vlastník budovy platí její 
celé provozní náklady, proč jsou naše peníze za družinu účto-
vány na její provoz (energie) a ne na její vybavení, případně 
na možnost použít peníze na mimoškolní aktivity.
Co je tedy cílem mého článku?
Upozornit rodiče, že mají možnost obrátit se nejen na vede-
ní školy, ale i na školskou radu, i když není jednoduché najít 
na její členy kontakt, což bych chtěl tímto článkem změnit. 
Dále bych chtěl požádat rodiče, aby nebyli lhostejní k situa-
ci na ZŠ Ralsko a snažili se něco prospěšného udělat. Tlačit 
na zřizovatele školy – na město jakož i na ředitele školy. Jsou 
to sice malé kroky, alespoň první a situace se může zlepšit, 
důkazem jsou nové hračky v družině a zmíněné jednání zastu-
pitelů a jejich debata o špatném stavu budovy prvního stupně 
a příslibu rychlého jednání. I když takto město slibuje zlepšení 
již 10 let. Věřím, že příští rok se budova opraví a spokojeni 
budou všichni. Děti, učitelé i my rodiče.
 Věroslav Tomášek

Galerie v přírodě
Ve výtvarném umění existuje řada směrů a aktivit, které využívám 
i ve výuce výtvarného oboru na ZUŠ. Obohacují děti o nové po-
znatky a kreativní tvoření, ukazují nové pohledy na známá místa, 
učí děti vytvářet zajímavé věci i jiným způsobem, než s tužkou 
v ruce ve třídě školy. Jedním z takových směrů je „Land art“. 
Vznikl v 60. letech v USA, umělecká díla se vytváří v přírodě 
a mají být reakcí na klasická galerijní a muzejní díla. Jednou 
z možností, jak tento způsob tvorby využít je malování na stromy. 
Obohacuje prostor novými prvky, vznikají obrazy přímo na kůře 
stromu a vytváří tak nový pohled na něco, co známe a vnímáme 
jako stálý stav. Obrázky vtipně doplňují některé přírodní tvary 
a stávají se tak součástí samotného stromu.
Chodíme malovat do parku na vyvýšené místo nad rybníkem, 
kam si chodí hrát děti, lidé tady venčí pejsky nebo prostě jen tak 
procházejí. Vytváříme malou galerii v přírodě, která obohacuje 
místo o další pohledy a ukazuje také, že nic není věčné. Použí-
váme temperové barvy, které stromům neškodí, při dešti, vlhkém 
počasí a sněžení se barvy z kůry smývají, a tak se uvolňuje pro-
stor pro další budoucí malby. Tuto přírodní galerii vytváříme už 
více než 15 let a děti to velmi baví. Setkávají se zde také s novým 
pohledem na svět, pozorováním všeho, co kolem nich je a hlav-
ně, nacházením nových přístupů k tvorbě a používáním náhody. 
Přijďte se do naší „galerie“ podívat a můžete sami zhodnotit, jak 
se nám její vytváření podařilo. Možná jste na tom místě už dlouho 
nebyli, a tak vám procházka přinese i příjemný zážitek.

Mgr. Šárka Krousová

... pokračování z předchozí strany.
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Staré elektro sbíráme 10 let, vydalo by na 700 rozhleden
Ocelová konstrukce rozhledny na pražském Petříně váží asi 
175 tun. Jen ze železa získaného z vyřazených elektrospotřebi-
čů, které u nás lidé za posledních 10 let předali k recyklaci, by 
se takových rozhleden dalo postavit 700. 
Zároveň se takto podařilo „vytěžit“ množství dalších surovin, 
aniž by se tím dále ztenčilo ubývající nerostné bohatství. Díky 
stále vyspělejším recyklačním technologiím se totiž daří získat 
zpět a znovu využít kolem 90 procent materiálů, z nichž jsou 
elektrozařízení vyrobena. Například běžná mikrovlnná trouba 
je z více než poloviny vyrobena ze železa, přibližně 16 % její 
hmotnosti tvoří sklo a 12 % plasty.
Co z domácností mizí a v jakém množství, to je dobře vidět 
zejména posledních 10 let, kdy se v České republice vysloužilé 
elektro systematicky sbírá a recykluje. ELEKTROWIN, který 
je největším českým kolektivním systémem a zajištuje zhruba 
polovinu tuzemského sběru a recyklace, se za tu dobu postaral 
o sběr a následnou recyklaci více než 15 milionů spotřebičů. 
Sesbírané spotřebiče položené jeden za druhým by vytvořily 
řadu měřící přes 6000 kilometrů, takže by se daly hned dva 
a půl krát vyskládat po obvodu státní hranice České republiky.
Století vytrvalci i jepičí život 
Některé spotřebiče, které dnes běžně používáme, se v českých 
domácnostech začaly zabydlovat už začátkem 20. století. Patří 
mezi ně třeba lednice, pračky nebo vysavače. Souviselo to s vl-
nou masového připojování ke vznikající elektrické rozvodné síti. 
Od té doby jim přibyly nové funkce, změnil se design, základní 
technologické principy ale zůstaly stejné. A nedokážeme si bez 
nich představit každodenní život. Potvrdil to i průzkum, který 
ELEKTROWIN letos uskutečnil. Více než polovina dotáza-
ných by si vzala lednici dokonce na pustý ostrov – tak je pro ně 
nepostradatelná. Pětina by ocenila, kdyby jim život Robinsonů 
zpříjemňovala pračka.
Jepičí život mají naopak přístroje s paměťovým nosičem. 

Typickým příkladem byl hit 90. let, videorekordéry systému 
VHS. Ty velmi rychle vystřídaly CD přehrávače, které jsou 
v posledních letech nahrazovány paměťovými médii. 
Některá elektrická zařízení, která jsme ještě nedávno mohli vi-
dět jen v muzejních sbírkách, se naopak do domácností vrace-
jí. Jsou to hlavně kuchyňské roboty s bohatým příslušenstvím 
pro domácí výrobu nejrůznějších pochutin, které se naposledy 
masově vyráběly ve 30. a 40. letech 20. století. Některé nesou 
dokonce stejnou značku, je pravděpodobné, že se jejich výrob-
ci inspirovali i ve vlastních firemních muzeích.
Novinka Made in EU
I když tedy není většina běžně používaných spotřebičů v čes-
kých domácnostech žádnou novinkou, stále ještě poměrně 
nový je způsob, jak s nimi nakládáme po skončení jejich ži-
votnosti. Když totiž našim předkům dosloužila lednice nebo 
vysavač a skutečně již nešly opravit, zůstávaly dál „na památ-
ku“. Jejich pořízení totiž představovalo tak velkou investici, že 
vyhodit je bylo nepředstavitelné. Kam také?
K větší obměně domácích spotřebičů začalo v českých zemích 
docházet až v 60. letech minulého století. 
Ucelený systém jejich sběru a recyklace se ale začal rodit te-
prve na počátku nového tisíciletí, přesněji po roce 2005, tedy 
právě před deseti roky, kdy se do české legislativy promítla 
tehdy nová evropská směrnice.
Díky tomu se staré spotřebiče postupně přestaly házet do po-
pelnic, a když se nevešly, vozit na černé skládky. Jinde v Evro-
pě systém fungoval dříve, u nás byly vytvořeny základy pouze 
pro televize, chladničky a zářivky, což byla nová povinnost 
vyplývající z členství v Evropské unii.
Na rozdíl od některých jiných direktiv, má ta odpadová jedno-
duchou logiku. Vychází z toho, že nejlepší je odpad, který vů-
bec nevznikne. Většina toho, čeho se zbavujeme, se totiž sku-
tečně dá úspěšně recyklovat a získané suroviny znovu použít. 

Kouzelnické odpoledne v Domově pro seniory
Vše bylo na náš jubilejní 10. ročník sportovních her připraveno. 
Letos jsme ho nazvali Kouzelnickým odpolednem, konaným  
17. června. Počasí bylo opravdu kouzelné, už od rána nám ne-
přálo a ani během dne ne a ne se umoudřit. Nakonec se omluvili 
jen senioři z Domova pro seniory Semily, Doksy a pečovatelská 
služba ve Stráži pod Ralskem. Účastníky z Českého Dubu, No-
vých Zákup, Sloupu v Čechách, Pampelišky Stráž pod Ralskem 
a mimoňské pečovatelské služby hustý déšť neodradil. 
O bohaté občerstvení se postaral jako každoročně provozní a stra-
vovací úsek našeho domova, společně s ostatními zaměstnanci, 
kteří tradičně napekli sladké doma.  I disciplíny se nesly v kouzel-
nickém duchu a byly zaměřeny hlavně na trénink paměti. Pozná-
vali jsme předměty v klobouku, tipovali, pod kterým kouzelným 
kelímkem se schovává kouzelná dominová kostka, hledali karty 
stejného znaku a hodili si v kostky. Po absolvování těchto 5ti 
snadných disciplín, nás poctil návštěvou bílý lvíček ze ZOO kout-
ku v Doksech i se svým chovatelem. Pro všechny to bylo velmi 
milé překvapení. Potěšil nejen seniory venku, ale i ty, kteří zůstali 
ve svých pokojích. Celé odpoledne se o hudební doprovod starala 
kapela Ariston. 
Obrat v počasí nastal s příjezdem kouzelníka Mistra Waldiniho. 
Po povinném občerstvení vynikajícím řízkem, přestalo hustě pršet 
a začaly vykukovat první sluneční paprsky.  Mistr Waldini před-
vedl své triky, přičemž do svých kouzel zapojoval neustále publi-

kum, nevyjímaje pana ředitele. V mnoha z nás zanechal hluboký 
dojem. 
Nakonec jsme mohli rozdat ceny 10ti nejúspěšnějším účastníkům, 
kteří si odnesli hodnotné ceny. Nejvíce nás ovšem potěšil fakt, že 
i přes chvílemi opravdu hustý déšť se sešlo kolem 120ti seniorů, 
z nichž si více než polovina zasoutěžila. Nikdo se nenechal od-
radit a vytrvali až do konce. Odměnou nám pak byly spokojené 
tváře.  Všem zúčastněným patří velký dík.  

Eva Hebertová, DiS – Domov pro seniory

RŮZNÉ
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Tipy na výlet
První volnočasový EKOPark v Liberci,  (výlet autem, 40 km)
Téměř v centru Liberce, vyrostla přírodní oáza klidu a zeleně 
s příznačným názvem EKOPark, který je zaměřený na ekologii, 
ekonomiku, vzdělávání, kulturu, životní prostředí, zdraví člověka, 
sport a volnočasové aktivity pro všechny věkové kategorie.
EKOPark nabízí svým návštěvníkům široké spektrum aktivit, na-
příklad: relaxační prvky určené pro ekopobyt v přírodě, přírodní 
ohniště, zóny pro grilování a piknik, místa pro pozorování a na-
slouchání zvukům přírody, naučné přírodovědné stezky pro děti, 
interaktivní hmyzí hotely, čmelíny, hřbitov odpadků, kontaktní 
mini zoo, strašidelný domeček z větví, dětmi tolik oblíbené bu-
kové bludiště, přírodní edukativní stezku pro chůzi naboso tzv. 
smyslový hmatový chodník, obří pískoviště, interaktivní javorový 
altánek plný dřevěných skládaček, venkovní prostor pro lukostřel-
bu, kuželky a mnoho dalšího. 
Pro sportovní účely a zdravý životní styl je v parku k dispozici 
crossfit/workoutové hřiště – venkovní posilovna pro procvičení 
celého těla.
Unikátností parku jsou dřevěné vyhlídkové rozhledny umístěné 
v „korunách stromů“. Laické i odborné veřejnosti nabízí jedineč-
nou možnost pozorování ptactva, přírody, ekosystému a života 
v parku z korun stromů, kam by se jinak obtížně dostávala. Vy-
hlídkové rozhledny nabízejí pro dobrodruhy i možnost přespání 
ve volné přírodě pod širým nebem. Vyhlídkové rozhledny jsou 
naprosto ekologické a jsou konstruovány s respektem k ochraně 
přírody. Konstrukce nijak nezasahují do stromů a jsou navrženy 
tak, aby jim neškodily a stromy mohly pokračovat ve svém růstu. 

EKOPark je jedinečný svým neotřelým konceptem, který využí-
vá rozmanitosti dané lokality a svým širokým záběrem jednotli-
vých projektů či aktivit, jež jsou pro návštěvníky nevšední. Téměř 
celý park je tvořen z přírodních materiálů, které jsou získávány 
při revitalizaci dané lokality. Dbají tu na každý detail, a proto pro 
park vytvořili z vytěženého odpadního dřeva vlastní měnu. Les je 
tvořen z 90% javorovými náletovými dřevinami, proto je měna 
vyráběna z javoru a získala identickou podobu a název – Javorák. 
Tento Javorák bude nedílnou součástí EKOParku a bude tak urči-
tou formou působit edukativně na dětské návštěvníky, kteří budou 
moci získat povědomí o hodnotě jakýchsi platidel. Javorák bude 
tedy plnit funkci lokálního platidla, upomínkového předmětu, ale 
i medaile za sportovní a jiné výkony jak dětí tak i dospělých.
Zajímavé akce, které se v EKOParku konají, a otevírací dobu sle-
dujte na webových stránkách www.ekoparkliberec.cz. 

zdroj: www.liberecky-kraj.cz

Okolní akce
Výstava: Drátěný svět
Do 24. srpna 2016 můžete ve výstavním sále MKZ Bělá pod 
Bezdězem shlédnout výstavu: Drátěný svět Ladislava Lokajíč-
ka. Více informací na: www.mkzbela.cz

Brnišťská pouť
8. - 10. července 2016 proběhne tradiční Brišťská pouť v are-
álu Lesního zátiší v Brništi. Těšit se letos můžete na klasic-
kou pouť, ale také na vystoupení např. Martina Maxy, Olgy 
Lounové, No Name, či Visacího zámku. Více informací  
na: www.brniste.cz

Noční prohlídka hradu Houska 
22. a 23. července 2016 od 19,00 hodin proběhne na hradě 
Houska netradiční noční prohlídka. Vypravte se za ohnivými 
stvůrami, loupežníky a postavami z pověstí hradu. Více infor-
mací na: www.nocnihouska.cz

Koncert: MŇÁGA A ŽĎORP
29. července 2016 v 21,00 hod. v amfiteátru Vlastivědného 
muzea a galerie v České Lípě proběhne velký letní koncert 
pod širým nebem skupiny Mňága a Žďorp. Více informací na:  
http://www.cl-kultura.cz

Koncert popového zpěváka Sebastiana 
29. července 2016 od 20,00 hod. ve Stráži pod Ralskem, ná-
dvoří zámku Vartenberk. Vstupné 150 Kč.  

Mariánská pouť v Novém Boru
Ve dnech 12. – 14. srpna 2016 proběhne v Novém Boru 

na koupališti Mariánská pouť. Podrobný program a informace 
naleznete zde: http://www.novy-bor.cz/

Koncert Olgy Lounové
13. srpna 2016 od 20,00 hod. ve Stráži pod Ralskem, nádvoří 
zámku Vartenberk. Vstupné 200 Kč.  

Slavnosti města Doksy
Tradiční slavnosti města Doksy ve znamení Karla IV. aneb jak 
se žilo na dvoře Karla IV. a povýšení Doksy na město se konají 
13. - 14. srpna 2016 v zámeckém areálu v Doksech. Podrobný 
program na: www.doksy.com

Zahrádecké slavnosti
Obec Zahrádky a spolupořadatelé Univerzita Karlova v Praze, 
Lesy ČR s.p., LAG Podralsko o.s. Vás srdečně zvou na  14. 
Zahrádecké slavnosti v sobotu 20. srpna 2016 od 11,00  hod. 
v areálu zámeckého parku v Zahrádkách u České Lípy . Vstup-
né 50,- Kč, děti a držitelé ZTP zdarma, parkování zdarma .  
Více na: www.zahradkycl.cz

Dožínky Brniště
27. srpna 2016 v areálu Lesní zátiší v Brništi budou pro-
bíhat od 12,00 do 23,00 hod. dožínky. Je pro vás připraven 
bohatý program, který si můžete prohlédnout na stránkách  
www.podralsko.cz

VI. Cvikovské country táčky
27. srpna 2016 od 15,00 hod. v areálu Letního kina ve Cvi-
kově. Kapely, výuka country tanců, soutěže, indiánský tábor, 
řemesla aj. Více na: kultura.cvikov.cz



RŮZNÉ SPORT

Meandry 2016 aneb boj o mimoňské pádlo
Letošní 21. ročník byl velmi úspěšný především pro skautské 
závodníky z Mimoně. Po několika málo letech se mimoňské 
pádlo vrátilo opět „domu“. Ano je to tak, pádlo vybojovali jak 
skauti, tak skautky z Mimoně. Tradiční štafetový závod pořá-
daný přístavem vodních skautů z Mimoně proběhl první víkend 
v červnu. Závod je sice pořádaný skauty, ale je otevřený pro 
širokou veřejnost, takže i letos startovaly neskautské posádky. 
Celkem se zúčastnilo závodu 21 posádek, je to trochu méně 
než v přechozích letech, ale pořád je to fajn. Závod probíhal 
ve stejných disciplínách, jako v minulých letech. Startovalo 
se v Mimoni na soutoku, odkud vyrazila kánoe až do kempu 
na Borečku, zde předali štafetu běžci, který probíhal nerovným 
terénem v okolí Hradčan, až pod Generála, kde předával štafe-
tu horskému kolu, trasa horského kola má pouze dvě kritická 
místa, ale zvládnout se dá vcelku bezpečně. Horské kolo končí 
na letišti a zároveň zde startuje kolo silniční. Silniční kolo musí 
zdolat ranvej tam a zpět, po dojetí se stopuje čas celé štafety. 
Štafeta je sice ukončena, ale zdaleka není vše splněno. Závod-
níci se musejí odebrat k Hradčanskému rybníku, kde společně 
závodí v pramici, čas pramice se poté přičte k celkovému času 
štafety. Jen podotknu, že celou tuto štafetu je možné absolvo-
vat také ve dvojici. 
Z pohledu organizátorů mohu konstatovat, že se 21. ročník vy-
dařil. Na vítěze čekaly hodnotné ceny a po dlouhé době i trič-
ka s logem závodu. Doufám, že v příštím roce se na startovní 
listině objeví více závodních posádek a hlavně, že mimoňské 
pádlo zůstane „doma“.

Matyáš Kabeš – Kvído

Mimoňští mladí fotbalisté první  v oblastních soutěžích
Kvalitní a systematickou sportovní přípravu zúročily v uply-
nulém soutěžním ročníku místní fotbalové mládežnické 
týmy. Chlapci z mladší i starší přípravky, ve věku od sed-
mi do deseti let,  suverénně ovládli pod trenérským vedením 
Šimona Štěpána, Milana Marinského a Michala Procházky 
okresní soutěže, kde v průběhu sezóny těžko hledali vyrov-
naného soupeře. I z tohoto důvodu se naši nejmladší fotba-
listé zúčastnili v průběhu sezóny 2015/16 několika kvalitně 
obsazených krajských turnajů, kde vedle sympatického her-

ního projevu vesměs také obsazovali čelní příčky. Okresní 
přebor přesvědčivě ovládli také mladší žáci pod trenérskou 
taktovkou Pavla Krejčíka a Mirka Ostaše. Nejvyšší soutěž 
hráli v uplynulém soutěžním ročníku svěřenci Marka Stein-
festa a Vaška Moravce, mimoňští dorostenci, kteří předváděli 
v průběhu celé sezóny v krajském přeboru velmi dobré výko-
ny s příslibem do budoucna. 

  Václav Konopiský
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Kalenský - Trans, s.r.o. 
dopravní společnost s 15ti letou tradicí 
 

přijme řidiče sk. C, E s profesním průkazem a kartou  
do digitálního tachografu pro mezinárodní přepravu. 
 

Požadujeme: praxi, spolehlivost 
Nabízíme: 

 stabilní práci (CZ-D-CZ), víkendy doma! 
 mzdové ohodnocení 30-35 tis. měsíčně, náborový příspěvek  
 solidní jednání rodinné firmy 

 

Průměrné stáří vozidel 2 roky (MAN, DAF, IVECO). 
Pro pracoviště Česká Lípa doprava zajištěna firemním automobilem. 
 

Kontakt: 775 321 002 

Lékárna U Salvátora  
 

Nám. 1. máje 48/III, Mimoň  
Tel.:  487 863 640  
Otevírací doba:  
PO - PÁ      8.00 - 17.00 
SO           8.00 - 11.00  
 

Lékárna U Modrého hořce  
 
 

Nádražní 95/V, Mimoň  
Tel.: 487 862 459 
Otevírací doba:  
PO       8.00 - 13.00  
ÚT - PÁ   8.00 - 12.00 

  
 

************************************************************** 
Přijímáme platební karty  

i zaměstnanecké poukázky. 
Těšíme se na Vaši návštěvu! 

 

www.lekarnamimon.cz 

MĚSTO DOKSY 
vypisuje výběrová řízení 

na obsazení pracovních pozic: 
 

 

 VEDOUCÍ VNITŘNÍHO A SPRÁVNÍHO ODBORU 
 

Požadujeme:  
- vysokoškolské nebo vyšší odborné vzdělání právního nebo 

veřejnosprávního směru 
- orientaci v problematice správního řízení, ideálně v oblasti přestupků  
- rychlost, přesnost, rozhodnost 

 

Nabízíme:  
- 10. platovou třídu 
- pracovní poměr na dobu neurčitou, nástup září 2016 nebo dle dohody 

 
 

 STRÁŽNÍK MĚSTSKÉ POLICIE 
 

Požadujeme:  
- středoškolské vzdělání s maturitou 
- psychickou odolnost, fyzickou zdatnost 
- zájem o práci v oboru 

 

Nabízíme:  
- 7. platovou třídu (po absolvování odborných zkoušek) 
- osobní ohodnocení, příplatky 
- pracovní poměr na dobu neurčitou, nástup září 2016 nebo dle dohody 

 
 

Podrobnosti k výběrovým řízením jsou uveřejněny  
na webových stránkách města www.doksy.com 

 

Lhůta pro podávání přihlášek s předepsanými náležitostmi: 
do 31. 8. 2016 do 12:00 hod. 
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Uzávěrka pro zasílání příspěvků 

                  do březnového čísla je 17. února 2015!              
               

  Vydává: jako měsíčník Město Mimoň 
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                     Náklad: 900 ks
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 Registrační číslo: MK ČR E 12212 
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  knihovna@mestomimon.cz,
  tel.: 487 805 003 
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Pavlína Pelcová, Petr Novotný.
 Redakce si vyhrazuje právo zaslané příspěvky zkrátit či upravit.
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příjmení, adresu a příp. telefon autora příspěvku a musí být 
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